
سیاست 2a r m a n m e l i . i rسال پنجم
شماره 1557 

کـوتـــاه سه شنبه 
1402 .03 .02

03   ذی القعده   1444/    23  مه     2023

 دریابان علی شمخانی یکی از پرافتخارترین نظامیان کشور 
است که تجربه حضور در سپاه و سایر سطوح نظامی و امنیتی 
کشور را در کارنامه خود دارد. او از معدود نظامیانی بود که در 
دولت محمد خاتمی حضور داشت و به نیکی توانست در دورانی 
که وزیر دفاع بود تحولاتی را در امور تدافعی کشور ایجاد کند. 
برکسی پوشیده نیست که علی شمخانی از امنیتی های معروفی 
است که با سیاستمداران رابطه حسنه داشت و هر دو جناح 
سیاسی کشور همواره در مورد وی با احترام صحبت می کردند. 
شمخانی ده سال دبیری شورای عالی امنیت ملی را عهده 
داشت و با توجه به اینکه از فرماندهان سپاه بود، اشراف خوبی 
به معادلات امنیت، نظامی و ژئوپلیتیکی منطقه داشت. اگر در 
دولت آقای ابراهیم رئیسی یک فرد از تجربه مناسبی برخوردار 
بود او علی شمخانی بود. وی عرب زبان است و روابطه خوبی با 
کشورهای عربی و برخی حاکمان عرب منطقه دارد. از این رو 
نقش مهمی در برقراری رابطه با عربستان داشت. نقش امنیتی 
آقای شمخانی در طول ده  سال گذشته خصوصا در بهبود رابط 
با عربستان قطعا در هماهنگی با مسئولان ایفا شده است. نقش 
امنیتی و دقت بالای وی در معادلات خاورمیانه موجب شده بود 
اعراب نیز به راحتی از مذاکره با وی و امضای توافق با او در چین 
حمایت کنند. شمخانی در طول20 ماه گذشته که دولت ابراهیم 
رئیسی در قدرت قرار گرفته بود، توانست به خوبی فعالیت 
وزارت امور خارجه را کامل کند. او به خوبی توانست در گفت و 
گو با اعراب امتیازاتی در جهت منافع ملی ایران به دست آورد اما 
با تمام این دستاوردهایی که در کارنامه خود داشت یکباره کنار 
گذاشته شد. از این منظر بسیاری در شوک هستند که چرا در 
این شرایط وی از دبیری شورای عالی امنیت ملی کنار گذاشته 
شده است. در سال گذشته و در ارتباط با اعتراضات خیابانی، 
جناح مقابل تفکر شمخانی بسیار به وی تاخت که چرا دبیر 
شورای عالی امنیت ملی بیکار نشسته؟ و چه اقدامی را انجام 
داده و چه نقشی را توانسته برای ایجاد ثبات در کشور ایجاد کند. 
در همان زمان زمزمه هایی در ارتباط با تغییر آقای شمخانی به 
وجود آمد اما بعدها فرصتی به وجود آمد که وی به یگانه ستاره  
دولت رئیسی تبدیل شود. او توانست  در سیاست خارجه که 
کمتر دبیر شورای عالی امنیت ملی در آن نقش مستقیم ایفا 
می کند؛  نقش مثبت ایفا کند و توانست  برگی بر کارنامه مثبت 
خود  در خدمت به منافع ملی بیفزاید.  هرچند علی شمخانی 
امروز دیگر دبیر شورای عالی امنیت ملی نیست اما یادگارهای 
او در تاریخ ثبت خواهد شد. از این منظر خبر کنار گذاشتن او با 

اینکه از قبل پیش بینی می شد اما  غافلگیرکننده بود.

شوک برکناری دریابان
 

یادداشت

سپاه همچنان ناشناخته است 
فرمانده کل سپاه گفت: سپاه بلد است چگونه 
زیر دید و تیر دشمن قدرت بسازد و همواره یک 
قدرت جاری است. سرلشکر حسین سلامی افزود: 
سپاه همچنان ناشناخته است و سِر قدرت سپاه 
هم در همین ناشناختگی است. هر اتفاقی می افتد 
خداوند راه غلبه را به سپاه یاد می دهد. اگر امروز 
در جنگ اقتصادی است سپاه برای این جنگ 
ساختارسازی می کند و اگر در میدان جنگ 
نیابتی وارد شود سپاه از دور قدرت می سازد. 
سپاه بلد است چگونه زیر دید و تیر دشمن قدرت 

بسازد و همواره یک قدرت جاری است. 
 

 پیام سرلشکر سلامی 
به سرلشکر موسوی

سرلشکر پاسدار حسین سلامی، فرمانده 
کل سپاه با صدور پیامی بازگشت غرورانگیز 
دریادلان ناوگروه ۸۶ نیروی دریایی آجا از 
ماموریت شکوهمند دریانوردی در پهنه گیتی را 
به امیر سرلشکر سید عبدالرحیم موسوی فرمانده 
ارتش تبریک گفت. در این پیام آمده است: » 
این دستاورد بزرگ تاریخی به عنوان یکی از 
مظاهر بلوغ حوزه صنعت دفاعی کشور، که عمق 
راهبردی و دامنه تاثیر فرامنطقه ای قدرت دریایی 
کشور در صیانت از منافع و مصالح ملی میهن 
عزیزمان را وسعت بخشید، همت بلند فرزندان 
ملت ایران در نیروهای مسلح برای نقش آفرینی 
موثر در هندسه نظم نوین و قدرت جدید جهانی 
را پدیدار و مایه مباهات و خرسندی ایرانیان عزیز 

و بلکه امت اسلامی گردید.«
 

تمامی مرزهای کشور زیر پوشش راداری 
پدافند هوایی

فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش گفت: 
نیروی پدافند هوایی ارتش با دارا بودن تجهیزات 
بومی در همه سطوح و نیروی انسانی متعهد، 
تمامی مرزهای کشور را تا برد 2 هزار کیلومتر زیر 
پوشش راداری خود دارد. امیر سرتیپ علیرضا 
صباحی فرد اظهار داشت: جنگ تحمیلی زمانی 
آغاز شد که انقلاب اسلامی ایران تازه به پیروزی 
رسیده بود و تجهیزات ما در حوزه پدافند اندک 

بود و بیشتر وابسته بودیم. 
 

لعن و نفرین بر دشمنان ملت ایران
رئیس کمیسیون قضائی و حقوقی مجلس 
شورای اسلامی ضمن محکومیت شهادت 
مرزبانان در سراوان تاکید کرد: لعن و نفرین 
بر دشمنان ملت ایرآنکه حامی تروریست ها 
هستند. حجت الاسلام موسی غضنفرآبادی در 
جلسه علنی دیروز مجلس شورای اسلامی بیان 
کرد: شهادت جمعی از عزیزان و مدافعان امنیت 
کشور در سراوان را تسلیت می گویم، لعن و نفرین 
به مسببان و بانیان این کار بسیار سخیف باد. در 
ادامه اظهار کرد: لعن و نفرین به دشمنان ملت 
ایرآنکه حامی تروریست ها بوده و در راس آنها 

آمریکا و اسرائیل جنایتکار قرار دارد. 
 

دیپلماسی آب در کشور فعال نیست
یک نماینده مجلس بیان کرد: شهادت 
مرزبانان جمهوری اسلامی ایران در مرزهای 
شرقی کشور را تسلیت می گویم، خبرهایی که 
در ارتباط با شهادت مرزبانان و فرماندهان نیروی 
انتظامی در کشور به خصوص در شرق کشور 
به گوش می رسد مایه تاسف است. کیومرث 
سرمدی در ادامه اظهار کرد: در ارتباط با حاکمان 
افغانستان پیرامون حقابه هیرمند باید بگویم 
که دیپلماسی آب در کشور فعال نیست. وزارت 
امور خارجه، وزارت نیرو و سازمان محیط زیست 
یک مدیریت واحد در این حوزه ندارد. باید برای 
استیفای حقوق ملت اقدام لازم صورت گیرد. ما 
عملکرد در حوزه آب را ضعیف تلقی می کنیم. در 
دفاع از حق مظلوم ایران به ویژه عزیزان سیستانی 
و گرفتن حقابه آنها از هیرمند باید اقدام عاجل به 

عمل  آید.
 

مخالفت نمایندگان با تناسبی شدن 
انتخابات مجلس

نمایندگان مجلس ماده ای از طرح اصلاح 
قانون انتخابات مجلس را حذف کردند که در 
آن موضوع تناسبی شدن انتخابات آمده بود. در 
جلسه علنی دیروز، نمایندگان مجلس با ۱2۸ 
رای موافق، ۹۷ رای مخالف و ۶ رای ممتنع از 
مجموع 2۴۶ نماینده حاضر در مجلس با حذف 
ماده ۵۷ طرح اصلاح قانون انتخابات مجلس 
شورای اسلامی موافقت کردند. در جریان بررسی 
این ماده، مهرداد ویس کرمی نماینده خرم آباد 
با طرح پیشنهاد حذف این ماده گفت: لیستی 
شدن انتخابات مجلس در حوزه های انتخابیه 
با ۴ کرسی و بیشتر باعث کاهش مشارکت در 

انتخابات می شود. 
 

 سوریه خواهان روابط بیشتر
  با ایران

وزیر خارجه سوریه تاکید کرد که کشورش به 
دنبال روابط بیشتر کشورهای عربی با ایران است. 
فیصل المقدا در گفت وگو با شبکه روسیاالیوم 
تاکید کرد که دمشق از توافق ایران و عربستان 
استقبال می کند. وی گفت که کشورش به دنبال 
روابط بیشتر کشورهای عربی با تهران است. پیش 
از این عبدا... بن ناصر الرحبی، سفیر عمان در 
قاهره نیز تاکید کرد که امیدواریم تمام اختلافات 
سیاسی موجود میان ایران و کشورهای عربی 
حل شود. بر اساس این گزارش، ایران و عربستان 
اخیرا توافق کردند که روابط دیپلماتیک خود را 

از سر بگیرند. 

علی صوفی   
دبیر حزب پیشرو اصلاحات

خبــــر
سخنگوی وزارت امور خارجه:   

غربی ها در قبال تحریم های ظالمانه، 
یکجانبه و غیرقانونی پاسخگو باشند

سخنگوی وزارت امور خارجه با رد اتهامات بی اساس علیه برنامه 
صلح آمیز هسته ای جمهوری اسلامی ایران اظهار داشت: همان گونه 
که بارها تاکید کرده ایم، برنامه هسته ای ایران صرفا دارای اهداف 
صلح آمیز است و سلاح هسته ای به هیچ وجه در دکترین دفاعی ما 
جایی ندارد. بنابراین بیانیه گزینشی و ادعاهای موهوم مطرح شده از 
سوی دارندگان سلاح هسته ای عضو این گروه را قویا مردود می دانیم. 
ناصر کنعانی فراخوان رهبران گروه هفت در دعوت از همه کشورها 
برای حمایت از اجرای قطعنامه22۳۱ شورای امنیت را بسیار عجیب 
و نشانه سیاستهای متناقض این کشورها دانست، زیرا آنها خود ناقض 
اصلی قطعنامه یاد شده و اعمال تحریم های غیرقانونی حداکثری علیه 
ملت ایران هستند. وی برجام را اقدامی همراه با حسن نیت از سوی 
ایران برای رفع نگرانی های مصنوعی در خصوص برنامه هسته ای ایران 
و دستاورد مهم دیپلماسی چندجانبه دانست که متأسفانه با خروج 
غیرقانونی آمریکا از توافق و بی عملی طرف های اروپایی متعاقب خروج 
آمریکا، متحمل آسیب جدی شده است. کنعانی با یادآوری پیشرفت 
رضایت بخش در اجرای توافقات میان ایران و آژانس بین المللی انرژی 
اتمی افزود: جمهوری اسلامی ایران همیشه به تعهدات بین المللی 
خود پایبند بوده و مصمم است همکاریها و تعاملات سازنده خود با 
آژانس بین المللی انرژی اتمی را در چارچوب ان پی تی و موافقتنامه 
پادمان ادامه دهد. همچنین از سایر کشورها انتظار دارد از سیاسی 
کاری و مداخله در تعاملات فنی ایران و آژانس از طریق فشار بر 
این نهاد بین المللی خودداری کنند. دستگاه دیپلماسی همچنین 
استفاده سیاسی و ابزاری سران گروه هفت از موضوع حقوق بشر علیه 
جمهوری اسلامی ایران را بشدت محکوم کرد و افزود: این کشورها 
بجای طرح اتهامات بی اساس باید در قبال نقض سیستماتیک حقوق 
بشر ایرانیان داخل و خارج کشور و در میان آنها زنان و کودکان، از 
طریق اعمال و همراهی با تحریم های ظالمانه، یکجانبه و غیرقانونی 
پاسخگو باشند. کنعانی اضافه کرد: سوابق استعماری و خصمانه 
برخی کشورهای گروه هفت علیه مردم ایران و سایر ملت ها، روشن تر 
از آن است که تحت پوشش الفاظ فریبنده پنهان شود. وی اظهار 
داشت: تأسف بار است که در حالیکه سیاست های سلطه طلبانه برخی 
اعضای گروه هفت دهه هاست جهان و به ویژه منطقه ما را با ناامنی 
و بی ثباتی مواجه ساخته، آنها با فرافکنی، جمهوری اسلامی ایران را 
که بیش ترین سهم در ارتقای ثبات در منطقه از جمله در مبارزه با 
تروریسم داشته، به ثبات زدایی متهم می کنند و این اتهام زنی را بر 
تفسیر انحرافی از قطعنامه های شورای امنیت که خود ناقضین اصلی 
آنها هستند، مبتنی می کنند. کنعانی افزود: همان طور که بارها 
گفته ایم جمهوری اسلامی ایران هرگز در بحران اوکراین، پهپادی 
را در اختیار روسیه قرار نداده و کماکان و مصرانه بر حل و فصل 
سیاسی این بحران تاکید دارد. سخنگوی وزارت خارجه تصریح کرد: 
امنیت دریانوردی در خلیج فارس همواره مرهون تلاش های مستمر 
جمهوری اسلامی ایران بوده و لذا از اعضای گروه هفت می خواهیم تا 
به فعالیت های مداخله جویانه و نا امن کننده در این آبراه مهم و سایر 
آبراه های منطقه پایان دهند. کنعانی در پایان تاکید کرد: متأسفانه 
برخی کشورها چه به صورت منفرد و چه در قالب گروه بندی های 
محدود مانند گروه هفت، در مقام مدعی با اتخاذ رویکردهای یکجانبه، 
چندجانبه گرایی را به چالش می کشند. لذا این گروه بار دیگر با صدور 
یک بیانیه یکجانبه و غیرمسئولانه، درصدد تحمیل رویکرد های 

غیرعادلانه و غیرمنصفانه خود بر دیگران است. 

رئیس قوه قضائیه به روز دوم 
حادثه  سالگرد  نخستین  خرداد 
تلخ فروریختن ساختمان متروپل 
در استان خوزستان اشاره کرد 
و کار عظیم قضائی صورت گرفته 
در قبال این موضوع را بعد از این 
حادثه تلخ از جهات مختلف، کاری 
جهادی و شایسته تقدیر دانست و 
در همین راستا از مسئولان قضائی 
استان خوزستان به صورت ویژه 
قدردانی به عمل آورد. حجت الاسلام 
والمسلمین محسنی اژه ای در تشریح 
حادثه  گفت:  فوق الذکر  موضوع 
فروریختن ساختمان متروپل که 
به جان باختن ۴۳ فرد و مصدومیت 
تعدادی دیگر انجامید، حادثه حقیقتا 
تلخ و ناگواری بود؛ اما اقدامات قضائی 
صورت گرفته در قبال این موضوع، 
بسیار مجاهدانه و فوق العاده بود؛ 
حجم کاری این مقوله و پرونده های 
تشکیل شده ی ناظر بر آن بسیار زیاد 
بود؛ در این راستا پرونده هایی کیفری 
و حقوقی با دسته بندی های مختلف 
تشکیل شد و با کار جهادی  که 
صورت گرفت، ظرف 2 ماه، موضوع 
در بحث کیفری که از جهاتی در 
اولویت بود، به سرانجام رسید. وی در 
ادامه به تقریر و تبیین ابعاد مختلف 
رسیدگی های کیفری و حقوقی در 

قبال حادثه فروریختن ساختمان 
متروپل پرداخت و گفت: در بحث 
کیفری موضوع، نیاز بود که برای 
تمامی جانباختگان این حادثه و 
مصدومان، نظر پزشکی قانونی اخذ 
شود؛ در همین راستا، پزشکی قانونی 
در مدت کوتاهی به صورت علمی و 
دقیق نظرات خود را اعلام کرد؛ از 
سویی دیگر نیاز بود که پیگیری ها 
فنی،  همه جانبه   بررسی های  و 
مهندسی و کارشناسی درخصوص 
علت فروریختن ساختمان در دستور 
کار قرار گیرد تا مشخص شود چه 
کسانی در این قضیه مقصر هستند 
و چه کسانی کوتاهی داشتند. رئیس 
دستگاه قضا با اشاره مجدد به فعالیت 
شبانه روزی مجموعه دادگستری 
استان خوزستان در امر رسیدگی 
به حادثه متروپل، به ابعاد دیگری از 

حجم بالای کار در این مقوله اشاره 
کرد و گفت: در مبحث رسیدگی 
به درخواست های اولیای دم ۴۳ 
این حادثه و مشخص  جانباخته 
کردن آنها و اینکه آیا در میان آنها 
فرد صغیری وجود دارد یا خیر؟ 
اگر فرد صغیر وجود دارد، آیا، ولی 
قهری دارد یا خیر؟ و تصمیمی که 
از جانب، ولی امر و شخص مأذون 
از او باید در قبال اولیای دمِ صغیرِ 
بدون، ولی قهری اتخاذ می شد؛ 
مجموع اینها، کار حجیم و وسیعی 
را می طلبید که از سوی مجموعه 
دادگستری استان خوزستان صورت 
گرفت. رئیس قوه قضائیه افزود: در 
مبحث حقوقی ماجرا نیز باید انحصار 
و  می گرفت  صورت  وراثت هایی 
اهلیت ها مشخص می شد؛ همچنین 
در قبال افراد مصدوم این حادثه نیز 

بعضاً پزشکی قانونی باید چند نظر 
اعلام می کرد؛ از این حیث که آیا 
مصدومیت فرد، ماندگار است؟ آیا 
قابل بهبود است یا خیر؟ که این امور 
نیز طبیعتاً زمان بر بود. محسنی اژه ای 
با بیان اینکه مهم ترین بخش موضوع 
در قضیه رسیدگی به حادثه متروپل، 
تشخیص مسببین بود، اظهار کرد: 
بررسی موضوع از زمانی که برای این 
ساختمان جواز صادر شد؛ سپس 
تجاوز از حدود جواز صورت گرفت؛ 
مسئولان  در  بعضاً  که  تغییراتی 
ذی ربط شهرداری مربوطه از زمان 
صدور جواز تا فروریختن ساختمان 
صورت گرفت؛ تعیین مسئولیت و 
نقش نظام مهندسی و شرکت فنی و 
مشاوره و... مواردی بودند که تحقیق 
و بررسی و کار کارشناسی فنی و 
همه جانبه را طلب می کرد؛ همه 
اینها در حدود 2 ماه انجام گرفت و 
برای کسانی که دادسرا تشخیص داد 
در این حادثه مقصر هستند قرار جلب 
به دادرسی صادر شد. قاضی القضات 
بیان کرد: در مبحث دیه جان باختگان 
و مصدومان این حادثه نیز؛ چه به 
آن ها که باید »دیه نفس کامل« تعلق 
می گرفت و چه آن هایی که احیاناً 
باید به آنها »ارَش« پرداخت می شد، 

اقدامات لازم صورت گرفت. 

رئیس قوه قضائیه: 

 اقدامات قضائی متروپل مجاهدانه 
و فوق العاده بود

 استفاده از واحدهای پول 
 ملی به تجارت با ویتنام

کمک می کند

معاون اول رئیس جمهور در دیدار 
»تولام« وزیر امنیت عمومی ویتنام، 
با قدردانی از مواضع و حمایت های این 
کشور از ایران در مجامع بین المللی، به 
سالگرد روابط ۵0 ساله دو کشور اشاره 
و اظهار امیدواری کرد سفر وزیر امنیت 
عمومی ویتنام به ایران، نتایج ملموس 
و مفیدی برای دو کشور به همراه 
داشته باشد. محمد مخبر با اشاره به 
زمینه های متعدد همکاری میان ایران 
و ویتنام، اظهار کرد: تهران و هانوی 
می توانند با ارتقای سطح همکاری های 
مشترک، با جبران کاهش مبادلات 
تجاری ناشی از شیوع کرونا، جهش 
مناسبی در مناسبات اقتصادی و حجم 
مبادلات تجاری خود ایجاد کنند. وی 
بر اهمیت توسعه همکاری های بانکی 
را عامل مهمی در تقویت مناسبات 
تجاری میان دو کشور دانست و افزود: 
توسعه همکاری های بانکی و استفاده از 
پول ملی دو کشور در مراودات تجاری 
می تواند زمینه تسهیل همکاری های 

اقتصادی مشترک را فراهم کند.

رئیس مجلس شورای اسلامی ضمن تسلیت 
شهادت مرزبانان در هنگ مرزی سراوان گفت: 
سکوت و رضایت ضمنی خائنان و وطن فروشان 
از شهادت جوانان شجاع مملکت در حوادث 
تروریستی از چشم مردم ایران دور نخواهد ماند. 
محمدباقر قالیباف در نطق پیش از دستور خود 
در جلسه علنی روز دوشنبه مجلس بیان کرد: 
شهادت مظلومانه مرزبانان در هنگ مرزی سراوان 
قلب مردم ایران را به درد آورد. شهادت این جوانان 

سرافراز را به خانواده های آنان، نیروهای مسلح، 
فرماندهی مرزبانی و آحاد ملت شریف ایران اسلامی 
صمیمانه تسلیت می گویم. وی افزود: سکوت و 
رضایت ضمنی خائنان و وطن فروشان از شهادت 
جوانان شجاع مملکت در حوادث تروریستی از 
چشم مردم ایران دور نخواهد ماند. فریاد این 
نااهلان در زمان مجازات قاتلان و تروریست ها بلند 
است، اما هنگام شهادت جوانان رعنای این مرز و 
بوم سکوت می کنند. رئیس مجلس عنوان کرد: هر 

کسی که به وطن خود پشت کند و با دشمنان ایران 
یکدل و یکصدا شود چنان سیلی محکمی از مردم 
ایران خواهد خورد که در تاریخ ماندگار خواهد شد. 
قالیباف در پایان ضمن گرامیداشت فرا رسیدن 
سالروز شهادت سردار سرافراز و قهرمان واقعی ملت 
ایران شهید محمد بروجردی، گفت: ایثار و رشادت 
آن شهید در مبارزه با اشرار و ضد انقلاب و دشمنان 
مردم ایران در منطقه غرب کشور و کردستان 

جاودانه خواهد بود. 

محمدباقر قالیباف: 

 سکوت خائنان در برابر شهادت جوانان مملکت
 از چشم مردم ایران دور نمی ماند

دولت متهم است که چرا 
فراجناحی عمل می کند 

ایران و عربستان راه 
درستی را در پیش 

گرفته اند

سخنگوی دولت درباره زمان معرفی 
وزرای پیشنهادی جهاد کشاورزی و 
صمت گفت: دولت مثل نوبت های قبل 
در همان موعد قانونی که قانون اساسی 
مشخص کرده است، حتما مابقی 
وزرای پیشنهادی را معرفی خواهد 
کرد. علی بهادری جهرمی با بیان 
این که ملاک معرفی همان ملاکی 
که از ابتدا بوده یعنی شایسته سالاری 
است، عنوان کرد: همه گزینه ها صرف 
نظر از سلایق سیاسی، گزینه هایی 
هستند که تجارب کافی را داشته، با 
گفتمان  کلان دولت همدل و هم راستا 
بوده و توان تخصصی اداره وزارتخانه 
را داشته باشند. وی تاکید کرد: همه 
گزینه ها چه از منظر مدیریتی، فنی 
و تخصصی بحث و بررسی شده و 
می شوند و گزینه ای که نهایی شود، 
طبیعتا در همین چارچوب معرفی 
می شود . جهرمی با بیان اینکه اتفاقا این 
دولت نشان داده در انتخاب مدیران 
جناحی عمل نکرده است، تصریح 
کرد همچنان در این دولت هستند 
و ما متهم هستیم به اینکه چرا دولت 

فراجناحی است. 

وزیر امور خارجه کشورمان در 
مطلبی برای یک رسانه اندونزیایی 
نوشت: از امکان ارتباطات منطقه ای 
بین آسه آن و سازمان همکاری 
اقتصادی در غرب آسیا استقبال 
می کنیم. حسین امیر عبداللهیان 
مانند ضرورت  گفت: موضوعاتی 
وحدت کشورهای اسلامی، ترویج 
چهره واقعی اسلام در جهان، مبارزه 
با افراط گرایی، اسلام هراسی و 
حمایت از منافع مسلمانان جهان از 
جمله مردم مظلوم فلسطین، از جمله 
مواردی است که سیاست خارجی 
دو کشور را با یکدیگر همسو می کند. 
بر اساس این چارچوب، ما معتقدیم 
کشورهای خاورمیانه به عنوان محیطی 
با بیش ترین تعداد کشورهای اسلامی 
می توانند بر سوء تفاهم های موجود 
فائق آیند و بدون توجه به دخالت 
قدرت های غیرمنطقه ای، نظم درون 

منطقه ای را برقرار کنند. 

»آرمان ملی« انتخابات هیأت رئیسه چهارم مجلس یازدهم را بررسی می کند

رقابت نادران با قالیباف
جمع آوری رای با چاشنی تبلت، هدیه و چادر

نماینده ساوه و زرندیه:  رای جمع کردن با تبلت و هدیه در  شأن مجلس انقلابی نیست 
آرمان ملی- حمید شجاعی: اجلاسیه 
چهارم مجلس یازدهم برای تعیین هیأت رئیسه، 
نواب رئیس، ناظرین و کارپردازان برای سال پایانی 
کار مجلس یازدهم سه شنبه 2 خرداد برگزار خواهد 
شد و طی رقابتی شاید نه چندان جدی نمایندگان 
خانه ملت رئیس و هیأت رئیسه را بشناسند. این 
در حالی است که به نظر می رسد در این دوره 
از انتخابات هیأت رئیسه چندان رقابت چالش 
برانگیزی را شاهد نباشیم و در پیش بینی پذیرترین 
حالت ممکن با چند تغییر در هیأت رئیسه پرونده 
انتخابات اجلاسیه چهارم نیز بسته شود، چراکه این 
دوره از انتخابات هیأت رئیسه به هیجان و رقابت ۳ 
اجلاسیه پیشن نخواهد بود. دلیل آن نیز این مساله 
است که دیگر نه شاهد رقابت چندان نزدیکی میان 
طیف حامیان قالیباف و جبهه پایداری هستیم و نه 
در سال انتخابات بسیاری از نمایندگان به دنبال 
آن هستند که با گرفتن پست و مقام در مجلس 
بر وظیفه نمایندگی خود بیفزایند. چه اینکه با قرار 
گرفتن در سال انتخابات و اینکه بخش زیادی از این 
نمایندگان در دوره بعدی نیز کاندیدا خواهند شد 
زمان زیادی برای حل مشکلات و تلاش برای مرتفع 
ساختن مطالبات مردم حوزه انتخابیه خود ندارند. 
به همین جهت است که می توان گفت هیأت رئیسه 
مجلس در سال آخر با سال سوم چندان تفاوتی 
نخواهد داشت، اما جالب اینکه عده ای از نمایندگان 
که به دنبال حضور در ارکان مختلف هیأت رئیسه 
هستند از هر روشی برای جلب رضایت و حمایت 
سایر نمایندگان بهره می برند تا بتوانند به هر نحوی 
که شده یکی از کرسی های هیات رئیسه را از آن 
خود کنند. پس از ماجرای حاشیه ساز خودروهای 
شاسی بلند اعطایی به نمایندگان که در نهایت 
تکذیب شد، اما علیرضابیگی همچنان بر سر موضع 
خود ماند؛ جدیدترین مساله تحرکات درون مجلس 
نمایندگان برای جمع آوری رای است. چنانکه 
شنیده شده برای اخذ یک رای بیشتر پک هدیه، 
تبلت و حتی چادر به نمایندگان داده می شود.. 
حال پرسش اینجاست که حضور در هیأت رئیسه 
چه امتیاز و جایگاهی برای برخی نمایندگان دارد 
که حاضرند برای رسیدن به آن از ابزارهای مختلفی 
استفاده کنند. هرچند که صرفا به این ابزار نیز 
بسنده نشده و مدت هاست که بسیاری نقدهای 
جدی به نوع و نحوه عملکرد هیأت رئیسه مجلس 

در موضوعات مختلف مطرح می کنند و حتی در 
مقاطعی نیز انتقادات تند خود را متوجه محمد باقر 
قالیباف در جایگاه رئیس مجلس کرده بودند. با این 
حال به نظر می رسد که با وجود انواع تحرکات در 
مجلس چندان انتخابات پر سرو صدایی را شاهد 
نباشیم و باز هم مثل ۳ سال گذشته قالیباف بر 
کرسی ریاست تکیه بزند هرچند که نفراتی برای 
پست ریاست کاندیدا شده اند، اما به نظر رقابت 
بیشتر بر سر سایر ارکان هیأت رئیسه خواهد بود. 

    از کرسی رئیس تا هیأت رئیسه 
رقابت در ارکان مختلف مجلس از روزهای اخیر 
با ثبت نام برخی نمایندگان برای نامزدی کرسی 
ریاست، نواب رئیس، ناظر و کار پرداز آغاز شده 
است و اسامی مشخص و نام آشنایی برای حضور 
در هیأت رئیسه چهارم اعلام آمادگی کرده اند. 
به طور مشخص برای کرسی جذاب ریاست 
مجلس صرفا شاهد رقابت 2 خواهیم بود که شاید 
از هم اکنون بتوان گفت رئیس مجلس پیشاپیش 
مشخص است. رقابتی که میان محمد باقر قالیباف 
به عنوان رئیس مستقر و الیاس نادران نماینده 
تهران برگزار می شود. با این حال بدون در نظر 
گرفتن هر اتفاق تازه ای می توان گفت که قالیباف 
بدون هیچ دردسری مجدد بر کرسی سبز ریاست 
تکیه خواهد زد. چراکه رقیب وی آنقدرها قوی و 
موثر نیست که بتواند خطری برای آرای قالیباف 
ایجاد کند. چه اینکه رقیب همیشگی وی برای 
ریاست یعنی مرتضی آقاتهرانی نیز در سال آخر 
به میدان نیامده و گویا جبهه پایداری قصد حضور 
جدی در این عرصه را ندارد. اما رویکردهای نادران 
نیز در نوع خود جالب توجه است. الیاس نادران در 
بخشی از دلایل خود برای کاندیداتوری ریاست 
مجلس آورده است: »مدیریت رئیس مجلس در 
مواجهه با سیاهچاله های سیاسی حریفان قدر کار 
مجلس را به جایی رساند که همه را در معرض اتهام 
قرار داده و آن را دچار چالش اساسی کرده است. به 
قولی کلی از اعضای محترم هیأت رئیسه ؛ ما هیات 
رئیسه داریم یا  هیات رئیس؟« اما رقابت بعدی 
برای نواب رئیس است. جایی که طی سال های 
گذشته شاهد رقابت علی نیکزاد و عبدالرضا مصری 
بوده ایم. با این حال به نظر می رسد که سال پایانی 
یک مهمان جدیدی برای رقابت نواب رئیس داشته 
باشد. حجت الاسلام مجتبی ذوالنوری کسی 

است که گویا برای دوره چهارم برای نایب رئیسی 
کاندیدا شده و آنطور که به نظر می رسد شاید 
بتواند جایگزین نیکزاد یا مصری شود. سومین 
رکن انتخابی هیأت رئیسه دبیر هیأت رئیسه 
است که طبق گفته ها ۴0 نفر برای حضور در 
این انتخابات نامزد هستند. در نهایت چهارمین 
رکن انتخابی هیأت رئیسه یعنی کارپرداز یا ناظر 
نیز جایگاهی است که عده ای از نمایندگان در آن 
رقابت می کنند که شاید نکته جالب آن حضور 
زهره الهیان به عنوان تنها نامزد زن هیات رئیسه 
به عنوان ناظر یا کارپرداز است که به گفته خودش 
با استقبال خوب نمایندگان همراه بوده است. 
البته نتیجه انتخابات داخلی فراکسیون انقلاب 
اسلامی به عنوان فراکسیون اکثریت نیز جالب 
توجه است که در آن ریاست با محمدباقر قالیباف؛ 
نواب رئیس عبدالرضا مصری و مجتبی ذوالنوری؛ 
کار پردازان )ناظرین(محسن پیرهادی، علیرضا 
سلیمی و سیدنظام الدین موسوی و در نهایت 
دبیران: سیدمحسن دهنوی، محمد رشیدی، 
احمدنادری، روح اله متفکر آزاد، مجتبی یوسفی 

و کریمی فیروزجایی خواهند بود. 
   برخی کارها در  شأن مجلس انقلابی نیست

نماینده مردم ساوه و زرندیه درخصوص انتخابات 
هیات رئیسه اظهار کرد: درخصوص انتخابات 
هیات رئیسه مجلس متاسفانه الان شاهد یک 
روند نادرستی هستیم که شاید تعداد زیادی برای 
عضویت در هیات رئیسه داوطلب شده اند. محمد 
سبزی گفت: خب این مساله اتفاق خوبی نیست، 
نباید ما به دنبال چنین مسائلی باشیم. : یک زمانی 
افراد خاصی توانایی لازم، تجربه خوب و شرایط 
مناسب را دارند و بقیه هم اصرار می کنند که مثلا 
شما بیایید در هیات رئیسه باشید، این یک مساله 
دیگر است. اما اینکه خود طرف اقدام کند و به هر 
وسیله ای حالا با یک تبلت یا یک پک هدیه و یا 
موارد دیگر بخواهد رأی جمع کند، این کار خوبی 
نیست و واقعیت این است که در  شأن مجلس 
انقلابی نیست. عضو کمیسیون کشاورزی مجلس 
عنوان کرد: الان هم همه شان می چرخند که »آقا 
به ما رأی بدهید« یکی می خواهد دبیر شود، یکی 
می خواهد ناظر شود. بعضی آدم را در رودربایستی 
قرار می دهند یا قسم می دهند و کارهایی که خیلی 

جالب نیست، انجام می دهند. 


